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88498440سرويس اجتماعي

1/5 ميليون مجرد در آستانه
تجرد قطعي ماحصل اشتباهات
سياستگذاري و نظارتي است 

 محمد مهدي نيك ضمير
آمارها همچ��ون آينه اي هس��تند ك��ه مي توانند 
بازتاب��ي از واقعيت هاي جامعه را نش��ان دهند. به 
گواهي آماري چون آمار ازدواج و طلاق و همچنين 
آمارهاي وابسته به ازدواج همچون آمار زاد و ولد و 
رشد جمعيت مي توان متوجه شد كشور ما هم در 
حوزه هاي اجتماعي و فرهنگي و به خصوص حوزه 
خانواده، با چالش هاي متعددي دست و پنجه نرم 
مي كند.  به بيان ديگر اگرچه نرخ پايين زاد و ولد و به 
تبع آن روند كاهشي رشد جمعيت از تمايل نداشتن 
خانواده ها به داشتن فرزندان بيشتر حكايت دارد، 
اما بخش مهمي از اين ماجرا هم به واسطه كاهش 
نرخ ازدواج و معطل ماندن بيش از 12ميليون جوان 
در سن ازدواج است. افرادي كه چيزي حدود 1/5 
ميليون نفر از آنها در آس��تانه تجرد قطعي و خارج 

شدن از گردونه ازدواج و فرزندآوري هستند. 
آمارهاي منتشر ش��ده از سوي سازمان ثبت احوال 
كشور نش��ان مي دهد كه ميزان ازدواج در هر سال 
نسبت به سال گذش��ته خود روند كاهشي داشته 
است.  در سال ۹۸ تعداد 5۳۰ هزار و ۳۳5 ازدواج و 
1۷۴ هزار و ۸۳1 طلاق ثبت شده است. بيشترين 
آمار ازدواج ب��ه ترتيب در اس��تان هاي تهران )۶۸ 
هزار و 5۹2(، خراس��ان رضوي )۴۷ هزار و ۳۷۹(، 
خوزس��تان )۳۷ هزار و 5۹۴(، آذربايجان ش��رقي 
)2۸ ه��زار و ۴1۹( و اصفه��ان )2۶ ه��زار و 1۷۳(   

بوده است. 
بيش��ترين آمار طلاق نيز به ترتيب در استان هاي 
تهران )۳1 هزار و ۷۳۳(، ف��ارس )1۰ هزار و ۹۳(، 
اصفهان )1۰ هزار و 2۴(، آذربايجان شرقي )۹ هزار 

و 11۹( و مازندران )۸ هزار و ۷1۸(   بوده است. 
مقايس��ه آماره��اي ازدواج ط��ي پنج س��ال اخير 
نشان دهنده روند كاهش��ي ازدواج است، اما همين 
زمان، آمار طلاق تقريباً ثابت و با تغييرات حداقلي 
همراه بوده است.  از آنجايي كه بسياري از طلاق ها 
در سال هاي نخس��ت ازدواج اتفاق مي افتد، اغلب 
زوج هايي كه پايان زندگي مشتركشان گاهي همان 
سال نخست زندگي و گاهي هم طي پنج ساله اول با 
منفورترين حلال خدا رقم مي خورد، فرصتي براي 

فرزند آوري نداشته اند. 
پس در محاس��به ظرفيت هاي بالقوه فرزند آوري و 
افزايش جمعيت علاوه بر بيش از 12ميليون جوان 
در حال عبور از سن ازدواج بايد اين افراد را هم كه 

اتفاقاً تعدادشان كم نيست به شمار آورد. 
وقتي آمارها و گزارش هاي اجتماعي چنين وضعيت 
حس��اس و بحراني در حوزه خان��واده و جمعيت را 
نشان مي دهند، لازم اس��ت تا حاكميت و دولت با 
استفاده از ظرفيت هاي خود در اين حوزه ورود يافته 
و دخالت كنند تا بتوانند جامعه را از بروز بحران هاي 

خانواده و جمعيت نجات دهند. 
نگاهي به قوانين و اس��ناد بالادستي در كشورمان 
نش��ان مي دهد ك��ه قوانين و س��ندهاي متعددي 
در خصوص خانواده، ازدواج و جمعيت وجود دارد، اما 
اين قوانين اغلب اجرايي نشده است؛ چراكه بخشي 
از اين اسناد و قوانين به دليل داشتن خلأها و ايرادات 
جدي از ضمانت اجرايي لازم برخوردار نبوده اند و 
بخش ديگري از قوانين هم به دلي��ل نبود نظارت 
كافي از س��وي نهادهاي نظارتي و از جمله مجلس 
شوراي اسلامي از صحنه اجرا دور افتاده اند، بي آنكه 

كسي مواخذه شود و آب از آب تكان بخورد. 
اي��ن در حالي اس��ت كه ب��ا عنايت ب��ه ارزش ها و 
اولويت ه��اي كش��ورمان، انتظار م��ي رود موضوع 
خانواده، محور تمامي برنامه هاي كش��ور باش��د و 
در تمامي تصميم گيري هاي كلان كش��ور خانواده 
لحاظ ش��ود. تاكنون اما اينگونه نبوده اس��ت و اگر 
امروز ما در حوزه خانواده ب��ا چالش هاي متعددي 
مواجهيم، ب��ه واس��طه بي توجهي به خان��واده در 
سياس��تگذاري هاي گذش��ته اس��ت. حالا اعضاي 
مجلس يازدهم بر موضوعاتي همچ��ون خانواده و 
جمعيت تأكيد می كنند و بنا دارند تا كميسيوني را 

در اين زمينه ايجاد كنند. 
طبعاً صرف ايجاد يك كميس��يون ب��راي خانواده 
و جمعيت نمي تواند تغيي��ري در وضعيت كنوني 
جامعه ايجاد كند، مگر آنكه تشكيل اين كميسيون 
با پژوهش هاي علمي، ارتباط تنگاتنگ با دانشگاه ها 
و مراكز مطالعاتي و الزام دس��تگاه هاي اجرايي به 
اجرايي كردن مصوبات اين كميسيون همراه باشد. 
به بيان ديگر ب��ا وجود كميس��يون هاي تخصصي 
اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي چالش هاي جامعه 
در حوزه هاي ذكر شده همچنان پابرجاست؛ چراكه 
اين كميس��يون هاي تخصصي نتوانسته اند جايگاه 
تخصصي لازم را در قانونگذاري و نظارت بر اجراي 
قانون داش��ته باش��ند.   اگر همين روال در مجلس 
يازدهم و از سوي اعضاي كميسيون ويژه جمعيت 
و خانواده هم دنبال ش��ود، حتي با تشكيل چنين 
كميس��يوني بازهم نمي توان چشم انتظار تغييري 

جدي در وضعيت خانواده و جمعيت بود. 

يادداشت

خان�واده و جمعيت دو موضوع مهم و اس�تراتژيكي 
هستند كه بي توجهي به آنها مي تواند تبعات گسترده 
فرهنگي، اجتماعي و حتي سياس�ي امنيتي را براي 
كشورها به بار بياورد و جامعه را فلج كند. نكته حائز 
اهميت اينجاست كه امروز جامعه ما در هر دو مورد 
خانواده و جمعيت دچار چالش جدي شده و هم آهنگ 
ازدواج و تشكيل خانواده در جامعه به شدت كند شده 
است و هم سيماي جمعيت كشور آينده خوبي را براي 
جامعه ايراني پيش بيني نمي كن�د. ماجراي كاهش 
جمعيت و از دست رفتن سيماي جوان جامعه ايراني 
حالا چند س�الي مي ش�ود به يكي از پر بسامدترين 
اخبار رسانه ها تبديل شده و از زواياي گوناگون مورد 
بررس�ي و تحليل قرار گرفته اس�ت، اما دو مس�ئله 
مجوز پرداختن چندين باره به اين موضوع تكراري را 
اجتناب ناپذير مي كند؛ يكي كاهش چشمگير ازدواج 
و افزايش طلاق و دوم ادامه روند كاهش�ي جمعيت 

كشور و رسيدن نرخ باروري به زير يك درصد. حالا 
نمايندگان مجلس يازدهم بنادارند براي رس�يدگي 
ويژه به موض�وع خان�واده و جمعيت، كميس�يوني 
ويژه تشكيل دهند. بس�يج دانشجويي 60دانشگاه 
كشور هم طي نامه اي به نمايندگان مجلس، تشكيل 
س�ريع تر اي�ن كميس�يون را خواس�تار ش�ده اند.  

با تمام هشدارها و تحليل هاي داخلي و خارجي از وضعيت 
كنوني جمعيت و آينده نه چندان روشني كه با ادامه روند 
ازدواج، تشكيل خانواده و زاد و ولد پيش روي كشورمان 
وجود دارد؛ همچنان نه تنها آمارهاي مرتبط با خانواده و 
جمعيت همچون ازدواج، طلاق يا زاد و ولد بهبود نيافته 
است، بلكه در مس��ير سراش��يبي قرار دارد و رفته رفته 
ركوردهاي جديدي در ح��وزه ازدواج، طلاق يا زاد و ولد 
حاصل مي ش��ود كه حكايت از پس رف��ت در اين زمينه 
دارد. بخشي از اين چالش ناشي از خلأهاي قانوني و بخش 

مهم تر آن ناشي از خلأهاي نظارتي است. از همه مهم تر 
اينكه مسائلي همچون ازدواج، طلاق يا فرزند آوري اموري 
نيستند كه بتوان در چارچوب هاي قانوني سفت و سخت 
جا داد و يك روز با قوانين سختگيرانه مانع از فرزند آوري 
خانواده ها ش��د و روز ديگر با توصيه و تشويق هاي زباني 
بتوان خانواده ها را متقاعد كرد كه دوباره فرزندان بيشتري 
داشته باشند. مس��ئله ازدواج و طلاق هم فراتر از مسئله 
فرزندآوري زير بار قانون نم��ي رود و قانون تنها مي تواند 
با در نظر گرفتن تس��هيلات و مش��وق ها يا تلاش براي 
فرهنگ سازي و اصلاح سبك زندگي جوانان و خانواده ها 
راه را براي افزايش ازدواج و قرار گرفتن در مسير ازدواج 
آسان، پايدار و بهنگام هموار كند. نگاهي به قوانين تقنين 
شده در حوزه ازدواج طي سال هاي قبل، نشان مي دهد 
چالش اصلي اين حوزه خلأ قانوني نيست، بلكه بيشتر با 
خلأهاي نظارت بر اجراي قوانين مورد نظر قانون تسهيل 
ازدواج جوانان مواجه هستيم، اما در خصوص جمعيت و 

مشوق هاي فرزندآوري به نظر مي رسد علاوه بر چالش هاي 
فرهنگي و تغيير ذهنيت مردم نسبت به داشتن فرزندان 
زياد، با خلأ قانوني هم مواجهيم و مصوبات حوزه جمعيت 
بيشتر جنبه توصيه اي دارد تا حمايتي ! بديهي است در 
شرايط كنوني و با عنايت به چالش هاي گوناگون اجتماعي 
و اقتصادي اكتفا به توصيه براي متقاعد كردن خانواده ها به 
افزايش جمعيت پاسخگو نيست و لازم است اين توصيه ها 
با مش��وق ها و همراهي ه��اي قانوني همراه ش��ود. حالا 
مجلس يازدهم كه اين روزها سرگرم سر و سامان دادن به 
فراكسيون ها و كميسيون هاي خود در دوره جديد است، 
با عنايت به اهميت موضوع جمعيت، كميسيون جديدي 

را در دستور كار خود قرار داده است. 
طبق ماده ۴۰ آيين نامه داخلي مجلس، در مسائل مهم 
و استثنايی كش��ور، تشكيل كميس��يون ويژه  اى براى 
رس��يدگی و تهيه گزارش ضرورت پي��دا مي كند. اين 
كميسيون به پيش��نهاد حداقل 15نفر از نمايندگان و 

تصويب مجلس، تشكيل مي  شود. حالا اعضاي خانه ملت 
در يازدهمين دوره مجلس ش��وراي اسلامي كه از ابتدا 
روي موضوع جمعيت متمركز ش��ده و طرح جمعيت و 
تعالي خانواده را از بايگاني آن خارج كرده بودند، اين بار به 
دنبال تشكيل كميسيون ويژه جمعيت و خانواده  هستند 
تا از اين طريق بتوانند به طور جدي تري بر اين موضوع 

متمركز شوند. 
»كميسيون ويژه جمعيت و خانواده« در مجلس يازدهم 
بنا دارد به حال كاهش نگران كننده جمعيت كش��ور به 
زير يك درصد فكري بكند و جمعيت كش��ور را از قرار 
گرفتن در پرتگاه سقوط نجات دهد. حالا بايد ديد آيا اين 
كميسيون مي تواند در مسير قانونگذاري مناسب، نظارت 
بر قوانين قبلي و اسناد بالا دستي همچون سياست هاي 
كلي جمعيت و سياس��ت هاي كلي خانواده نس��خه اي 
براي عبور از بحران جمعيت و خانواده در كشور بپيچد 

يا خير؟

تدبير خانه ملت براي فرار از سياهچاله جمعيت 

»كميسيون ويژه جمعيت و خانواده« 
در مجلس يازدهم بنا دارد به حال 
كاهش نگران كننده جمعيت كشور 

به زير يك درصد فكري بكند و 
جمعيت كشور را از قرار گرفتن 

در پرتگاه سقوط نجات دهد. بايد 
ديد آيا اين كميسيون مي تواند در 
مسير قانونگذاري مناسب، نظارت 
بر قوانين قبلي و اسناد بالا دستي 

همچون سياست هاي كلي جمعيت و 
سياست هاي كلي خانواده نسخه اي 

براي عبور از بحران جمعيت و 
خانواده در كشور بپيچد يا خير؟

آيا با تشكيل كميسيون ويژه جمعيت و خانواده مي توان از بحران پيري جمعيت عبور كرد؟ 

با عنايت به اينكه موضوع جمعيت براي ما يك ابر چالش است، 
بنابراين لازم است تا اين مسئله با تشكيل كميسيون تخصصي 
ويژه جمعيت پيگيري شود و حداقل كاري كه مجلس در راستاي 

حل بحران جمعيت بايد انجام دهد، همين است. 
مسلماً در گام هاي بعدي انتظار مي رود تا در حوزه نظارت و احياي 
قوانيني كه در حوزه جمعيت وجود دارد، شاهد پيگيري مجدانه 
مجلس براي اجرايي شدن اين قوانين باشيم.  از سوي ديگر لازم 
است تا اگر جايي نقص قانون داريم، اين نواقص به بهترين شكل 
ممكن براي حماي��ت از خانواده، ازدواج و جمعيت رفع ش��ود.  از 
س��وي ديگر لازم اس��ت تا مجلس روي اجرايي شدن مصوباتش 
در دولت در ح��وزه جمعيت نظارت داش��ته باش��د.   به هر حال 
مسئله افزايش جمعيت براي جمهوري اسلامي ايران مسئله اي 
استراتژيك است و دولت ها نبايد نگاه مقطعي و كوتاه مدت به آن 

داشته باشند و س��ليقه اي عمل كنند.  افزايش جمعيت مستلزم 
آموزش و فرهنگ سازي و فراهم سازي شرايط و امكانات مناسب 

اس��ت. در حالي كه هم اكنون راهكارها و 
اقدامات حمايتي دول��ت در حمايت از 
مادران شاغل اندك بوده و دولت توجه 
مناسبي به اين مهم نداشته است.  وقتي 
شرايط حمايتي براي مادران و زنان فراهم 
نيست، مشخص است كه نرخ باروري و 
تمايل به فرزن��دآوري كاهش می يابد، 

بنابراين بحث افزايش جمعيت در دولت بايد به صورت يك بسته 
ارائه شود و شايد هم نيازي به هزينه هاي بالايي نداشته باشد. 

سميه رفيعي 
نماينده مردم تهران در مجلس يازدهم 

متأسفانه س��اختار دولت در حوزه جوانان ساختاري نامناسب و 
حداقلي است، در نتيجه اعتبار لازم براي ازدواج جوانان اختصاص 
داده نشده است. در حال حاضر 1۳ ميليون جوان در سن ازدواج 
داريم كه فرصت و امكان ازدواج براي آنها فراهم نيست. در حالي كه 
مي توان با عارضه يابي درباره ازدواج جوانان پيشنهاداتي را مطرح 
كرد. به طور نمونه پيشنهاد تشكيل صندوق براي تسهيل ازدواج 
جوانان داريم. به اين صورت كه يكسري از منابع در اين صندوق 
تجميع شود تا موضوعاتي مثل مسكن، اشتغال و ازدواج جوانان را 
پوشش دهد و تسهيلاتي حمايتي به جوانان تعلق گيرد.  مجلس 
شوراي اسلامي مصمم است در ارتباط با تسهيل ازدواج جوانان و 
تشكيل خانواده قدم هاي مثبتي بردارد. از اين رو پيشنهاد تشكيل 
كميسيون ويژه جمعيت داده ش��ده است؛ اين كميسيون قانون 
تسهيل ازدواج جوانان را نيز مورد بازنگري قرار مي دهد، همچنين 

به وس��يله آن نظارت برعملكرد دس��تگاه ها از طريق س��از وكار 
مجلس ممكن مي شود.  يكي از موضوعات مهم ديگري كه مجلس 

در دس��تور كار دارد، برداش��تن موانع 
فرزندآوري ا ست. هم اكنون خانم هايي 
كه شاغل هستند و فعاليت هاي اجتماعي 
دارند، در باب فرزندآوري مورد حمايت 
قرار نمي گيرند و اي��ن موضوع نيز روي 
بحث رشد جمعيت  تأثير گذار است.  به 
همين خاطر هم بايد ب��راي خانواده ها 

مشوق هايي در نظر گرفت كه اين مشوق ها در قالب كميسيون 
ويژه جمعيت به خانواده ها اختصاص داده خواهد شد. 

زهره الهيان 
نماينده مردم تهران در مجلس يازدهم 

نظر کا رشنا س

زهرا چيذري 

پرونده
پرونده »جوان« درباره كميسيون

 ويژه جمعيت در مجلس 

كميسيون ويژه جمعيت و خانواده يكي از كارويژه هايي 
است كه در دس��تور كار نمايندگان مجلس يازدهم قرار 
دارد. كميس��يوني كه ب��ا عنايت به بح��ران جمعيت در 
كشور، بنا دارد تا با شناس��ايي خلأهاي قانوني، تصويب 
قوانين متناسب و نظارت بر حسن اجراي اين قوانين در 
فرصت باقي مانده از پنجره جمعيت، كشور را از سقوط در 
سياهچاله جمعيتي نجات دهد. حالا به رغم آنكه بنا بود 
رأي گيري درباره كميسيون ويژه جمعيت و خانواده در روز 
چهارشنبه يك مرداد انجام شود، اما به دليل ترافيك كاري 
مجلس بنا شد تا به رأي گذاشتن اين موضوع به هفته هاي 
آينده موكول شود، ولی در مجموع به نظر مي رسد تشكيل 

اين كميسيون قطعي باشد. 
فاطم��ه محمد بيگ��ي، نماينده م��ردم قزوي��ن يكي از 
افرادي است كه تشكيل كميس��يون ويژه جمعيت را در 
مجلس پيگي��ري مي كند. وي درباره ضرورت تش��كيل 
اين كميسيون به »جوان« مي گويد: »ما در حال حاضر 
در كش��ورمان در ش��رايط بحراني جمعيت قرار داريم و 
شايد در دنيا هيچ كشوري شدت بحران ايران را در حوزه 
جمعيت نداشته باشد. ريش��ه هاي اين بحران هم به ۳۰ 
سال تجربه كنترل شديد جمعيت و امضاي كنوانسيون 
تنظيم خانواده در who در دهه ۶۰ بازمي گردد.« به گفته 

محمد بيگي حدود سال هاي 5۸ تا ۶۰ متوسط فرزندان 
خانواده هاي ايراني 5/5 تا ۷/5 بود و حتي برخي خانواده ها 
تا 11 فرزند داشتند، بنابراين نياز بود تا كنترلي صورت 
بگيرد. سال ۶5 تصميم بر اين شد تا در برنامه اي ۳۰ ساله 
تعداد فرزندان خانواده هاي ايراني به چهار فرزند برسد. هر 
چند در پس اين برنامه، سياست هاي صندوق جمعيت 
ملل متحد و صندوق بين المللي پول بود كه از پنتاگون 
سرچشمه مي گرفت و با حمايت بنگاه هاي يهودي، تحت 

لواي سازمان جهاني بهداشت اجرايي مي شد. 
 چالش گسل جمعيت 

اين عضو خانه ملت مي افزايد: »در اين مس��ير ما تمامي 
امكان��ات و ظرفيت ها ب��راي تنظيم خان��واده و تحديد 
جمعيت اس��تفاده كردي��م؛ از جمله خدم��ات رايگان و 
داروهاي ضدب��ارداري، عمل هاي راي��گان وازكتومي و 
توبكتومي و شعارهاي فرزند كمتر زندگي بهتر و استفاده 
از ظرفيت هاي نخبگاني. اين مسئله موجب شد تا از سال 
۶5 تا ۷2 طي هفت سال به هدف چهار فرزند براي خانواده 
دست يابيم. در اين س��ال لازم بود تا سياست جمعيتي 
جديد و نگهدارنده اي اتخاذ ش��ود، اما اين اتفاق نيفتاد و 
پايش��ي صورت نگرفت تا ما در س��ال ۷۹ به دو فرزندي 
رسيديم و هم اكنون متوسط فرزند آوري در زنان ما 1/۶ 

تا 1/۸ فرزند اس��ت، در حالي كه دهه ۸۰ بايد ش��عارها و 
اقدامات ضد جمعيتي برداش��ته مي ش��د، اما اين اقدام 
صورت نگرفت و سال ۹1 هم دس��تگاه هاي كشور براي 
برعكس ك��ردن قواني��ن در راس��تاي افزايش جمعيت 

همراهي لازم را نداشتند.«
به گفته محمد بيگي حتي در حال حاضر در سال ۹۹ هنوز 
هم يك بخش هايي از قانون تنظيم خانواده با تغيير اسم 

در حال اجراست. 
وي با اشاره به شيب س��قوط جمعيتي تصريح مي كند: 
»جمعيت زياد دهه ۶۰ به جمعيت كم متولدين دهه ۸۰ 
انجاميد و اين گسل موجب چالش در نيروي كار مي شود و 
در نتيجه اين چالش صندوق هاي بازنشستگي ما به دليل 
نداشتن نيروي كار تغذيه نمي شوند و ما قادر به پرداخت 
مستمري بازنشستگان نخواهيم بود. از دهه 1۴۳۰ به بعد، 
پديده سالمندي پديده قالب جمعيت ايران خواهد بود و 
يك سوم جمعيت ايران را سالمندان تشكيل مي دهند و 
اين سالمندان هزينه هاي زيادي براي نگهداري دارند، اما 
به دليل فقدان نيروي كار تأمين هزينه هاي اين افراد براي 

جامعه امكانپذير نخواهد بود.«
 پنجره جمعيت هنوز باز است

به گفته محمد بيگي ما هم اكن��ون در پنجره جمعيتي 

هستيم و زنان 15 تا ۴5 س��اله ما مي توانند يك فرزند به 
دنيا بياورند تا ما بتوانيم از سياهچاله يا تله جمعيتي در 
۳۰- ۴۰ سال آينده خارج شويم. در حال حاضر ما در آغاز 
سياهچاله جمعيتي هس��تيم و چيزي حدود پنج سال 
فرصت داريم اگر اين فرصت از بين ب��رود ما نمي توانيم 
شاهد جبران خلأهاي جمعيتي باشيم و بايد با مضرات 

اجتماعي - اقتصادي آن مواجه شويم. 
اين عضو فراكسيون زنان مجلس درباره كميسيون ويژه 
جمعيت هم اينگونه توضيح مي دهد: »پيش��نهاد ما به 
مجلس شوراي اسلامي تشكيل كميسيون ويژه جمعيت 
است. كميسيون هاي ويژه معمولاً زماني تشكيل مي شوند 
كه يك مسئله اولويت و دغدغه كشور باشد. در حال حاضر 

هم با توجه به دغدغه هاي مقام معظم رهبري مس��ئله 
جمعيت و بالندگي و جواني جمعيت ايران از مسائل بسيار 
مهم است و ما اگر نتوانيم در اين چند سال پيش رو براي 
رشد جمعيت كش��ور فكري بكنيم، ناگزير از تجربه تله 
جمعيتي هستيم. كميسيون ويژه جمعيت هم مي تواند 
در اين زمينه وارد شده و با قانونگذاري و ايجاد تسهيلات 
و مشوق هايي براي خانواده ها و مادران و نظارت بر اجراي 
قوانين موجود در دستگاه ها در كنار فعاليت كميسيون هاي 

ديگر چالش جمعيت كشور را مديريت كند.«
وي با اشاره به مصوباتي كه در حوزه مشوق ها براي افزايش 
جمعيت داريم، مي افزايد: »اهتمامي ب��راي اجراي اين 
مصوبات نبوده است. دليل آن هم اين است كه كشور در 
دهه ۶۰ در بستر ش��عارهاي كاهش تعداد فرزندان قرار 
گرفت و تغيير ذهنيت و نگرش مديران جامعه بعد از ۳۰ 
سال كار ساده اي نيست. از سوي ديگر دولت در روزمرگي 
غرق شده و در برخي زمينه ها از سوء مديريت رنج مي برد. 
در حالي كه بحث مديريت جمعيت نياز به پيشران هاي 
سلامت و پيشران هاي اقتصادي و مشوق هاي جمعيتي 
دارد. ما در مجلس يازدهم اهتمام داريم سياست هاي كلي 
نظام از جمله پويايي، بالندگي و رشد متناسب جمعيت را 

در مجلس تبديل به قوانين اجرايي كنيم.«

كميسيون جمعيت و خانواده روي تسهيل ازدواج 
و تشويق خانواده ها به فرزند آوري تمركز می كند

تشكيل كميسيون جمعيت و خانواده
 حداقل كار مجلس براي مواجهه با ابرچالش جمعيت است

هنوز هم بخش هايي از قانون تنظيم خانواده با تغيير اسم در حال اجراست

ان
جو


